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Indsigelse 

Vedrørende ”Gudenåcentralens” ansøgning om tilladelse efter vandløbsloven til fortsat at opstemme 
Gudenåens vandføring. 

 

Langaa sportsfiskerforening undre sig meget over at Viborg kommune som myndighed skal tage 
stilling til, og give en tidsubestemt tilladelse til at Tangeværket kan opstemme hele Gudenåens 
vandføring  . 

Gudenåcentralen skriver i sin ansøgning at det er deres opfattelse at Viborg kommune er habil til at 
behandle denne ansøgning selvom Viborg kommune har en mindre ejerandel i Gudenåcentralen. Det 
er vi i Langaa sportsfiskerforening meget uenige i, da det geografisk lige præcist er i den nuværende 
Viborg kommune er den holdning at der ikke skal ske nogen ændring ved spærringen og 
kraftværkssøen, men stadig være en tistand så faunaen ikke har mulighed for at bevæge sig frit i den 
150 km lange Gudenå. Det kan ikke være rigtigt at et lille lokalområde skal være afgørende for 
Danmarks længste å, og sætte de interessanter der ønsker en fritløbende Gudenå helt uden for 
indflydelse. 

Ved at give Tangeværket en tidsubestemt tilladelse til indvinding af Gudenåens vand, udelukker man 
de socio økonomiske muligheder der ligger i for eksempel lystfiskeri, fra spærringen og til Silkeborg. 
Gudenåen kan i dag opdeles i 3 områder. Strækningen fra Randers til spærringen som generere ca 
7.000.000 kr om året. Strækningen fra spærringen til Silkeborg som i dag er helt uinteressant for 
lystfiskere. Strækningen fra Silkeborg til Tørring som har dets egen økologiske system, med mulighed 
for at faunaen kan vandre fra søerne og op i Gudenåen med tilløb. Efter at det er bestemt er Vestbirk 
kraftværk skal fjernes er dette område helt uden spærringer. Jeg syntes også det er vigtigt at gøre 
opmærksom på at DTU Aqua for 2 år siden lavede en undersøgelse af hvor meget lystfiskeriet fra 
Randers til Silkeborg ville generere hvis Gudenåen blev lagt uden om Tange sø, så fisk og fauna kan 
vandre frit. Konklusionen på rapporten er at det ville generere 43.000.000 kr. årligt. Det svarer til 
rigtig mange turister og arbejdspladser i området, som der er meget brug for. 



Langå sportsfiskerforening har været en aktiv del af lakseprojektet som blev startet af Randers 
kommune i 1987. Målet med projektet har altid været at genskabe en selvreproducerende 
laksestamme, og med udløbet af Tangeværkets koncession i 2001 var der store forhåbninger om at 
det kunne lade sig gøre, og laksene kunne komme til gydepladserne opstrøms Tangeværket, nu 28 år 
senere er der stadig ikke en løsning i udsigt. Status for Gudenåen i dag er at spærringen ved værket er 
den eneste der ikke er taget stilling til. Det til trods for at vi er forpligtede til at beskytte de rødlistede 
arter der ikke har mulighed for at vandre forbi spærringen. Havlampret‐ flodlampret –ål‐ stavsild og 
laks. 

Med udsigt til at der ikke kommer en løsning her og nu mener Langå sportsfiskerforening at der i 
forbindelse med en imødekommelse af ansøgningen, pålægges Gudenåcentralen en erstatning der 
svarer til at opretholde de udsætninger af laksesmolt ,der er foregået de sidste 28 år, hvilket svarer til 
en udgift på 1,2 mill kr. om året. Og endvidere at de bliver forpligtiget til at varetage pligtudsætninger 
af havørreder, der de sidste 40 år er varetaget af frivillig arbejde, af medlemmer fra de foreninger der 
er med i ” Gudenåens ørredfond” 

Dette svare til de krav der stilles til svenske vandkraftværker der er årsag til samme økologiske 
tilstand nedstøms deres spærring, som Tangeværket er årsag til i Gudenåen. 

Alle muligheder for at lave en ny å udenom Kraftværkssøen er tydeligt belyst i mange undersøgelse, 
søen kan bevares, den opstuvning søen laver opstrøms Kongensbro vil forsvinde, der vil være 
mulighed for at bruge søen som buffer for oversvømmelser i forbindelse med klimaændringer. Tange 
værket kan fortsætte med museums drift, og udvide deres aktiviteter med et lakse museum. Og 
Danmarks længste å vil få en sammenhængende fauna. 

Ådalene er faunaens motorveje, de er heldigvis blevet udbygget de seneste år, også i Gudenåen, hvor 
der nu kun er en spærring hvor vandrende fauna mødes af ” lukket for al trafik” 
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